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Zástupci Evropské centrální banky 
(ECB) a centrální banky USA (Fed) o víkendu 
obhajovali proti rostoucí kritice své kroky, které 
jejich instituce podnikly proti otřesům ochro-
mujícím za poslední rok světové 
finanční trhy. Centrální bankéři a 
další činitelé upozorňovali, že 
krizové období ještě neskončilo. 
"Stále se nacházíme v období 
korekce na trhu," řekl na každo-
roční konferenci o měnové politi-
ce centrálních bank šéf ECB 
Jean-Claude Trichet. Do horské-
ho letoviska Jackson Hole ve Wyomingu se 
vždy ke konci srpna sjíždějí centrální bankéři, 
ekonomové a zástupci podnikatelského sektoru 
z celého vyspělého světa. 

"Zdá se mi, že to, co se až dosud uděla-
lo, se vzhledem k velmi obtížným okolnostem 
udělalo dost dobře," řekl Trichet. Odpovídal tak 
na kritickou studii, kterou na sympoziu předlo-
žil bývalý činitel britské centrální banky Willem 
Buiter a která kritizovala kroky, jímž Fed, ECB 
i Bank of England na otřesy posledního roku 
reagovaly. 

Letošní konference v Jackson Hole se 
konala v době přetrvávajících problémů na 
finančních a úvěrových trzích, vzniklých loni v 
důsledku hypoteční krize v USA. Finanční 
problémy přispěly k výraznému útlumu ekono-
mik západního světa v čele s USA a eurozónou; 
situaci výrazně zhoršuje zvýšená inflace, vyvo-
laná prudkým růstem cen energie a potravin, 
protože brání centrálním bankám podpořit eko-
nomiku výraznějším snížením úroků. 

Šéf Fed Ben Bernanke na konferenci 
uvedl, že finanční bouře ještě neutichly a že 
americkou ekonomiku nadále tíží finanční krize 

spolu se zvýšenou inflací. "Tyto otřesy neodezní 
rychle a jejich překonání bude ještě vyžadovat 
závažné úsilí," řekl pro Reuters vysoký činitel 
MMF John Lipsky. Buiter ve své studii zaměřil 

největší kritiku na Fed. Americká 
centrální banka podle něj reago-
vala na krizi nepřiměřeně výraz-
ným snížením úrokových sazeb, 
což vedlo k růstu inflace. Fed 
dopady krize na realitním trhu 
posoudil nesprávně a reagoval 
příliš prudce, uvedl Buiter. Fed 
snížil od loňského podzimu zá-

kladní úrokovou sazbu o 3,25 procentního bodu 
na nynější 2 %. Člen rady guvernérů Fed Frede-
ric Mishkin odpověděl, že kroky centrální ban-
ky byly oprávněné a jejich cílem bylo zastavit 
zrychlující se spirálu vysychání úvěrů a oslabo-
vání ekonomické aktivity. "Když se dostanete 
do klesající smyčky se zpětnou vazbou, je to 
důvodem pro to, aby se jednalo agresivněji," 
řekl Mishkin. 

Inflace v USA vystoupila v červenci na 
17leté maximum 5,6 %. Kvůli drahé energii a 
potravinám však inflace stoupla na rekordní 
úroveň 4 % i v zemích eurozóny, třebaže ECB 
úrokové sazby zvýšila. Člen bankovní rady 
ECB Yves Mersch na konferenci uvedl, že je 
předčasné předpokládat, že nynější pokles cen 
ropy inflaci v eurozóně sníží. Podle studie, 
kterou na konferenci předložili americký eko-
nom Franklin Allen a Elena Carlettiová z 
Frankfurtské univerzity, potřebuje EU unie 
zlepšit systém sdílení nákladů na bankroty vel-
kých bank. Bez lepších pravidel budou evrop-
ské a globální kapitálové trhy ohroženy 
"efektem nákazy", varuje studie.  

                             ZDROJ, FOTO: ČTK 

KOMENTÁŘ 

H. Kovářová ředitelkou  
Business Development   

Od 1. srpna posílila vedení DI-
RECT Pojišťovny ředitelka nové-
ho oddělení Business Develop-
ment Hana Kovářová. Dosavadní 
senior produktová manažerka bude 
na nové pozici odpovědná za vý-

voj a analýzu produktů, správu produktového 
portfolia, produktovou metodiku a za strategii a 
rozvoj dalších prodejních kanálů. 
Hájková nahradí Šimáčka  
Novou náměstkyní ministra financí byla jmeno-
vána Klára Hájková (29). Nahradila Milana 
Šimáčka, který byl zodpovědný za problematiku 
finančního trhu. Hlavním úkolem Hájkové, která 
byla na MF ČR odpovědná za legislativu finanč-
ního trhu v bankovnictví a platebního styku, bu-
de v příštím roce úspěšné české předsednictví EU.  
L. Pokorný ředitelem ČEB 
Generálním ředitelem České exportní banky se 
má podle televize Z1 stát Lubomír Pokorný. Ke 
změně na tomto postu by mělo dojít po valné 
hromadě banky, která je svolána na 11. září. V 
této funkci nahradí dosavadního ředitele Josefa 
Taubera. Podle Z1 se mají na valné hromadě 
změnit stanovy banky a má být oddělena funkce 
předsedy představenstva a generálního ředitele. 
Obě od roku 2003 zastává Tauber. Ten po jmeno-
vání Pokorného zůstane v ČEB do konce roku 
jako předseda představenstva. Pokorný přišel do 
ČEB v červnu z pozice místopředsedy předsta-
venstva ukrajinské banky Raiffeisenbank Aval.  
Hypoteční banka má dva 
nové ředitele útvarů  
Hypoteční banka má od srpna dva nové vrcholo-
vé manažery. Novou ředitelkou útvaru externí 
sítě se stala Lucie Jirásková (38). Miroslav Sága 
(36) se stal ředitelem nově vytvořeného úseku na 

EKONOMIKA 

LIDÉ 

Koruna k euru stagnuje, k dolaru mírně oslabila  
Česká měna dnes dopoledne při klidném obchodování stagnovala vůči euru a mírně oslabila k 

dolaru. Po 10:00 se koruna obchodovala na pátečních 24,41 Kč/EUR a o osm haléřů slabší k dolaru na 
16,57 Kč/USD. Domácí data, která by mohla situaci ovlivnit, nejsou na programu dnes ani v úterý. Jisté 
riziko představuje podle analytika společnosti Patria Finance Tomáše Vlka až středeční zveřejnění údajů 
o mzdách za 2. čtvrtletí. Na eurodolarovém trhu dolar mírně posílil na 1,4737 USD/EUR.  

Ekonomika zpomalila tempo růstu  
Česká ekonomika podle předběžného odhadu ČSÚ ve 2. čtvrtletí meziročně zpomalila na 4,5 %.  

Z inflační zprávy ČNB 
 Zpomalení ekonomického růstu bude na trhu práce doprovázet výrazné zvolnění zvyšování 

nominálních mezd. Zároveň zpomalí růst zaměstnanosti, který v příštím roce přejde k postupnému vze-
stupu míry nezaměstnanosti. Vyplývá to z inflační zprávy, kterou zveřejnila Česká národní banka. 

Udržitelné je posilování koruny o 3 až 4 % ročně 
Reálné ekonomické konvergenci ČR odpovídá reálné posilování koruny o 3 až 4 % ročně, což je 

udržitelná míra, řekl pro Reuters člen bankovní rady Vladimír Tomšík. Tomšík dále uvedl, že nízkoin-
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flační prostředí nahrává nominální ekonomické konvergenci spíše skrze apreciaci koruny než přes zvy-
šování cenové úrovně v ČR. Posilování koruny v poslední době však nebylo vyrovnané a tento prudký 
růst si vyžádal reakci měnové politiky ve smyslu 25bodového snížení úrokových sazeb, dodal Tomšík.  

Singer: Banky mají vrchol ziskovosti za sebou 
Rekordní zisky bank jsou zřejmě minulostí, neboť jejich výsledky jsou úzce svázané s 
vývojem ekonomiky, jejíž tempo růstu ochabuje. Ziskovost bank by proto měla kles-
nout, v některých případech nelze vyloučit ani propad do ztráty. Klienti by ale mohli z 
této situace těžit, neboť konkurenční boj by se mohl zostřit a bankovní produkty by tím 
mohly být výhodnější, řekl viceguvernér Miroslav Singer. "Pokud se naplní to, co my 
očekáváme (ochlazování ekonomiky), tak už zase tak dobře bankám nebude. Myslím, 
že dojde ke korekci jejich výsledků – buď letos, nebo příští rok," uvedl Singer: "Banky 
budou muset vytvářet především více oprávek a různých dalších prostředků na krytí 

horších úvěrů. Některé zjistí, že ani v nemovitostech to není tak růžové, jak si malovaly. Dohromady se to 
bude projevovat na tom, že zisky nebudou zdaleka takové, potencionálně nám přejdou třeba i do ztráty." 
Singer neočekává významné změny u hypoték, které označil z evropského pohledu za velmi levné.  

ČNB podporuje rozvoj finanční gramotnosti 
ČNB zakoupila a v nejbližších dnech zdarma rozešle všem základním školám a víceletým gym-

náziím po celé ČR více než 4000 kusů právě vycházející učebnice „Finanční a ekonomická gramotnost“ 
– manuál pro učitele, kterou doplňují dva pracovní sešity pro žáky. Tento komplet je možné využít pro 
výuku ekonomicky zaměřené části Občanské výchovy nebo pro výuku samostatného předmětu zaměře-
ného na finanční a ekonomickou gramotnost. 

ČNB čeká, že se jí vrátí jen pětina padesátníků 
ČNB odhaduje, že se jí podaří získat zpět nejvýše pětinu z téměř 427 milionů padesátihaléřo-

vých mincí, které jsou nyní v oběhu. Návratnost mincí a jejich klesající obliba jsou jedny z hlavních 
důvodů, proč centrální banka platnost mincí ke konci srpna ruší, uvedl člen bankovní rady Pavel Řežá-
bek. Zároveň s tím ČNB ukončí ke konci srpna i platnost papírových dvacetikorun. Hodnotu padesátiha-
léře rovněž podle Řežábka znehodnotila za dobu jeho existence inflace. "V současnosti má hodnotu 
zhruba 23 haléřů a padesátihaléř tak ztratil svůj význam oběživa," uvedl s tím, že je nyní považován 
mezi lidmi pouze za nutné zlo. Zrušení posledních haléřových mincí v ČR podle Řežábka spotřebitelské 
ceny významně nezvýší: "Jejich dopad do inflace bude podle našeho názoru 0,1 procentního bodu."  

Holub: Koruna v příštích měsících utlumí inflaci 
Faktory, které zrychlily inflaci koncem minulého roku, zvolna odeznívají a v příštích měsících 

růst cenové hladiny výrazně utlumí silná koruna, uvedl ředitel měnové sekce ČNB Tomáš Holub. 
"Postupně zpomaluje růst cen potravin, takže zvolna odeznívá jeden z hlavních faktorů, které přispěly ke 
zrychlení inflace koncem minulého roku," uvedl Holub s tím, že vliv silného kurzu české koruny se zatím 
stihl projevit do cen jen okrajově, postupně však sílí a v následujících měsících výrazně utlumí inflaci.  

Přijetí eura podporuje těsná většina Čechů 
Pro přijetí eura se v celoevropském průzkumu Eurobarometr vyslovilo 53 % občanů ČR. Češi se 

tak v EU řadí k vlažným zastáncům společné měny. Průměrná podpora eura je v EU totiž 60 %. Česká 
podpora společné měny od loňska poklesla o 7 %. Suverénně nejnižší podporu má euro v Británii, kde s 
ní souhlasí jen třetina občanů. Méně než polovina lidí také euro podporuje ve Švédsku a v Polsku. Menší 
souhlas než v ČR zaznívá z Řecka a Dánska, kde je pro euro jen 51 % občanů. Pro EMU jsou v ČR 
především mladí lidé, kteří s ní souhlasí ve třech čtvrtinách případů. Velký vliv má také vzdělání: zatím-
co vysokoškoláci společnou měnu podporují v 61 %, lidé se základním vzděláním jen ve 29 %.  

GE Money Bank se ziskem 1,53 mld. Kč  
GE Money Bank hospodařila v pololetí s čistým ziskem 1,53 mld. Kč. Meziročně to činilo téměř 

4% nárůst. Banka se opírala o růst úrokových výnosů, které stouply o více než 23 % na 3,44 mld. Kč.  

Bawag Bank klesl zisk o více než čtvrtinu 
Bawag Bank CZ klesl pololetní čistý zisk meziročně o více než čtvrtinu na 51,9 mil. Kč. Výnosy 

z úroků, hlavního zdroje příjmů, narostly téměř o pětinu na více než tři čtvrtě miliardy korun. Většině 
bank v ČR v pololetí naopak zisky rostly. Největší banky podle objemu bilance, Česká spořitelna, 
ČSOB, Komerční banka a UniCredit Bank, v součtu zvýšily zisk o pětinu na takřka 21 mld. Kč. ČNB ale 
očekává zhoršování ziskovosti, protože ekonomika zpomaluje. 

Personifikace Internet Banky u GE Money Bank 
Klienti GE Money Bank, kteří využívají internetové bankovniství, si nyní mohou upravit úvodní 

stránku Internet Banky podle svých představ. Nově si mohou vytvořit seznam oblíbených stránek, nasta-
vit vlastní oslovení nebo vložit svůj obrázek. Rovněž hned získají informace o posledních třech realizo-
vaných transakcích, aktuálních zůstatcích na účtech nebo poměru příjmů a výdajů za uplynulý měsíc. 

Financování developerských projektů 
Financování bytových potřeb je tradičně hlavní náplní činnosti stavebních spořitelen. Úvěry jsou 

poskytovány převážně fyzickým osobám, ale v posledních letech zaujímají významné procento i úvěry 
pro osoby právnické. Specifickou skupinu tvoří developeři, kteří se zaměřují na realizaci bytových pro-
jektů. Zatímco některé banky zpřísňují podmínky pro získání finančních prostředků, stavební spořitelny 
rozšiřují svou nabídku a díky individuálnímu přístupu ke klientům lámou rekordy. Co do počtu i objemu 
zaznamenala Raiffeisen stavební spořitelna v prvních šesti měsících letošního roku 50% procentní mezi-

BANKY 

TECHNOLOGIE 
První ročník  
konference WebExpo 2008 
První ročník největšího českého odborného ve-
letrhu o internetu WebExpo 2008 se uskuteční 
18. až 19. října v prostorách České zemědělské 
univerzity v Praze. Veletrh je zaměřen na techno-
logie, webdesign a marketing na internetu. Pořá-
dají ho projekt DvaNula a Katedra informačních 
technologií na Provozně ekonomické fakultě 
ČZU. Na programu veletrhu budou odborné 
přednášky předních českých a slovenských pro-
gramátorů, webdesignérů, marketingových speci-
alistů a dalších odborníků zabývajících se inter-
netem. Dále se uskuteční tzv. keynotes, diskusní 
kroužky, firemní produktové přednášky, burza 
odborné literatury a další. Veletrh je určen pro 
širokou programátorskou veřejnost, malé a střed-
ní podnikatele na internetu, softwarové firmy, 
marketingová oddělení zabývající se online služ-
bami i pro větší firmy poskytující síťová řešení v 
B2B sféře. Pro firmy jsou k dispozici výstavní 
prostory. Součástí veletrhu jsou také soutěže. Pro 
účast na veletrhu se lze registrovat na http://
webexpo.cz, kde jsou také podrobné informace o 
programu, přednáškách a jejich autorech.  
EMPIRE pomáhá ČSOB 
Společnost EMPIRE pomáhá dlouhodobě sofisti-
kovanými řešeními ČSOB k inovaci a spolehli-
vosti jejích produktů. Jde především o oblast 
elektronického bankovnictví, tj. řešení EMPIRE 
INTERNET BANKING a BUSINESS BAN-
KING. I za své produkty ČSOB nyní získala 
prestižní ocenění Firemní banka roku. „Ocenění 
Firemní banka roku 2008 je svým způsobem 
oceněním i pro naši společnost EMPIRE, neboť 
si uvědomujeme důvěru, kterou ČSOB má k námi 
dodávaným řešením,“ řekl Michal Kavale, gene-
rální ředitel EMPIRE. „Do budoucna nás to 
zavazuje k stejné kvalitě poskytovaných řešení a 
služeb a samozřejmě i k jejich dalšímu vývoji.“  
Golfový turnaj bankéřů 
Společnost EMPIRE, přední český dodavatel 
informačních a komunikačních technologií, se i v 
letošním roce stává titulárním partnerem prestiž-
ního turnaje českých bankéřů "EMPIRE Bank of 
the Green". Golfový turnaj je součástí vrcholící 
golfové sezóny EMPIRE a uskuteční se 27. srpna 
na hřišti u Karlštejna. Závěrečný turnaj EMPIRE 
Celebrity Golf Cup pak proběhne 4. září.  Více o 
turnajích se můžete dozvědět na stránkách pořa-
datele www.puttpd.cz nebo na www.empire.cz.   
Širší nabídka školení IT 
Společnost Cleverlance rozšiřuje svoji školicí 
činnost o nové typy kurzů určených pro IT od-
borníky. Prostřednictvím Cleverlance Education 
Centra nyní poskytuje celou škálu odborných 
kurzů, workshopů a autorizovaných školení. V 
červenci školicí středisko obohatilo nabídku 
kurzů v oblasti software testingu a začne nabízet  
kurzy na velmi žádané téma IT security. V dů-
sledku rostoucího zájmu firma Cleverlance rov-
něž rozšířila učebny o další prostory v centru 
Prahy. Školicí středisko Cleverlance každoročně 
proškolí stovky IT odborníků z telekomunikací, 
pojišťovnictví a bankovnictví.  

podporu spolupráce se strategickými partnery. 
Jirásková i Sága přišli z České spořitelny. Jirás-
ková působila jako manažerka externí sítě, vybu-
dovala a organizovala síť externích spolupracov-
níků a pracovala na podpoře dalšího rozvoje. 
Sága byl ředitelem odboru externího prodeje. 

http://bankovnictvi.ihned.cz
http://www.puttpd.cz
http://www.empire.cz
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roční nárůst . Zatímco v roce 2007 převažovaly větší projekty zaměřené spíše na výstavbu bytových 
domů, letos je trendem realizace menších projektů, které se převážně orientují na výstavbu solitérních či 
řadových rodinných domů. Do konce roku navíc Raiffeisen stavební spořitelna předpokládá nárůst asi o 
20 až 30 %, který bude reprezentován kombinací všech typů výstavby, převažovat budou menší projekty 
zaměřené vždy na konkrétní poptávku bydlení v dané lokalitě výstavby.   

UniCredit: Objem vkladů hotovosti přes ATM rostl  
Vklady hotovosti prostřednictvím bankomatů využívá stále více klientů UniCredit Bank, kteří 

mohou prostřednictvím ATM vkládat nejen české koruny, ale také dalších osm světových měn. Za první 
pololetí vzrostly vklady v korunách o 57 %. Největší podíl vkladů po české měně je v eurech. Průměrný 
měsíční počet hotovostních vkladů se pohybuje okolo dvou tisíc. 

GE Money Bank: Až 5 mil. Kč pro podnikatele  
Až 5 mil. Kč bez zajištění půjčí nově podnikatelům GE Money Bank. Od srpna nabízí novou 

variantu kontokorentního úvěru Operativ Business. Kromě toho banka pro podnikatele připravila další 
novinky – na 1,5 mil. Kč zvýšila úvěrové maximum u kontokorentu Flexi Business a na 10 mil. Kč, tj. 
dvojnásobek, horní hranici zajištěné verze úvěru Operativ Business. Pro začínající podnikatele je připra-
ven kontokorent Mini Flexi Business s úvěrovou hranící 100 tis. Kč bez nutnosti předložení daňového 
přiznání. Další letní novinkou pro podnikatele je vylepšení podmínek kontokorentních podnikatelských 
úvěrů Flexi Business a Mini Flexi Business.   

Hypotéky Komerční banky s novinkami  
Novou nabídku připravila  zájemcům o poskytnutí hypotečního úvěru Komerční banka, která v 

těchto dnech přistoupila ke snížení hypotečních sazeb. Pro všechna období fixace, která KB nabízí (1 rok 
až 10 let a 15 let), platí nyní shodná úroková sazba od 4,99 %. Zároveň KB umožňuje klientům využít až 
400 tis. Kč z úvěru za libovolným účelem. Všechny tyto výhody umožňuje KB i v rámci své Flexibilní 
hypotéky, s níž mohou klienti odložit splátky na začátku splácení až o 12 měsíců, zvýšit nebo snížit 
měsíční splátky na základě momentální finanční situace nebo přerušit splácení, a to až na tři měsíce. 

Obchod ING Retail zaznamenal růst o 34 %  
Retailová část ING (životní pojišťovna, penzijní fond, spořící účet, podílové fondy a zdravotní 

pojišťovna) zaznamenala v 1. pololetí růst většiny hlavních ekonomických ukazatelů. Meziroční výsled-
ky ING Retail vykazují nejvýznamnější nárůst u aktiv ve správě o 34 % a počtu klientů o 17 %. 

Hypotéka jde získat až tři roky zpětně  
Klienti GE Money Bank mají nově možnost nechat si zpětně proplatit náklady spojené s náku-

pem, výstavbou či rekonstrukcí nemovitosti, které vznikly až tři roky před podáním žádosti o hypotéku. 
To je nejdelší doba na českém trhu. „Hlavní výhodou zpětného proplacení nákladů je, že ho lze využít i u 
nedokončených nemovitostí, tj. již v průběhu jejich výstavby či rekonstrukce,“ říká Michal Tuček, mana-
žer hypotečních úvěrů GE Money Bank.  

Zájem o koupi chat, chalup a apartmánů roste  
Zájem o koupi chat, chalup nebo rekreačních apartmánů na hypotéku v posledních letech v ČR. 

Víkendovou nemovitost vlastní v současné době téměř každý šestý Čech. Loni daly téměř tři čtvrtiny lidí 
přednost nákupu již zbudované chaty, chalupy nebo apartmánu. Pouze 9,4 % Čechů si vzalo hypotéku na 
novou výstavbu víkendového bydlení a 8,5 % na jeho rekonstrukci, tvrdí průzkum Hypoteční banky. 
Stále oblíbenější jsou zejména apartmány v horských střediscích, především v Krkonoších a jižních 
Čechách. Lidé chtějí rovněž větší komfort u starších chat a chalup, které si rekonstruují a pak je využíva-
jí k trvalému bydlení v důchodu. Nejvíce si na nové rekreační bydlení půjčovali obyvatelé Prahy a Pl-
zeňského kraje, nejmenší zájem naopak byl na Vysočině a ve Zlínském kraji. Dalšími způsoby financo-
vání nákupů takzvaného druhého bydlení jsou například dědictví nebo předhypoteční půjčky.   

ČS snižuje sazby u hypoték o 40 basických bodů 
Od pondělí 25. srpna snižuje Česká spořitelna úrokové sazby hypotečních úvěrů pro současné 

i nové klienty o 0,4 %. Oblíbená pětiletá fixace tak například klesne až na úroveň 5,19 %. Důvodem je 
zlevnění ceny peněz na mezibankovním trhu. Pokles sazeb o 40 basických bodů se týká všech fixací.  

Volí se nejnespravedlivější daň v ČR 
Lidé mohou na internetovém portálu www.mojepoplatky.cz hlasovat o nejnespravedlivější daň v 

ČR. Dát hlas mohou kterékoli z daní, která v ČR existuje, informovali organizátoři soutěže. 

Ekonomika EMU klesla  
Ekonomika eurozóny ve 2. čtvrtletí prudce zvol-
nila tempo a HDP klesl o 0,2 %. Ukazují to před-
běžné údaje statistického úřadu Eurostat. V útlu-
mu už jsou největší ekonomiky – Německo, Fran-
cie a Itálie. Eurozóna tak má nakročeno k recesi. 
V Kremnici se začaly 
razit eurové mince  
Mincovna v Kremnici na Slovensku spustila 
ražbu slovenských eurových mincí, jimiž se na 
Slovensku začne platit od ledna příštího roku. 
Zástupce mincovny Jaroslav Setnický řekl, že 
mincovna do konce prosince vyrazí půl miliardy 
euromincí, které budou vážit téměř 2406 tun.  
Výsledky VIG jsou dobré 
Pojišťovna Vienna Insurance Group (VIG) ozná-
mila konsolidované výsledky za 1. pololetí. Čistý 
zisk stoupl na 208 mil. EUR, čímž překonal 
očekávání trhu. Hrubé předepsané pojistné 
vzrostlo meziročně o 20,7 %  na 4215 mil. EUR, 
což bylo také více než tržní očekávání. Předepsa-
né pojistné rostlo mírně rychleji u životního 
pojištění (21,4 %) než u neživotního (20,2 %).  
Zisk BNP se propadl  
Čistý zisk největší francouzské banky BNP Pari-
bas se ve 2. čtvrtletí snížil o 34 % na 1,5 mld. 
EUR kvůli celosvětové finanční krizi. Tržby 
banky však vzrostly o 8,5 % na 7,52 mld. EUR. 
Lichtenštejnsko  
slíbilo spolupráci  
Lichtenštejnsko slíbilo, že jeho bankovní sektor 
zesílí spolupráci s jinými státy, jejichž občané s 
pomocí lichtenštejnských bank unikají daňovým 

ZE ZAHRANIČÍ 

Hokej na nové pamětní 
stříbrné minci ČNB 
Ve středu 20. srpna vydala ČNB letošní poslední 
pamětní stříbrnou minci, jejímž tématem je 100. 
výročí založení Českého 
svazu ledního hokeje. Česká 
mincovna razila mince ze 
slitiny obsahující 900 dílů 
stříbra a 100 dílů mědi ve 
dvojím provedení, v běžném 
a špičkovém (tzv. proof), 
která se liší povrchovou úpravou a provedením 
hrany. Průměr mince je  31 mm, hmotnost 13 g a 
síla 2,5 mm. Na líci dvousetkoruny je postava 
hokejisty. Při levém a pravém okraji mince je v 
neuzavřeném opisu název státu „ČESKÁ RE-
PUBLIKA“. Označení nominální hodnoty mince 
se zkratkou peněžní jednotky „200 Kč“ je při 
spodním okraji. Značka České mincovny je při 
levém okraji vedle levé brusle hokejisty. Na 
rubové straně dvousetkoruny je stylizované vy-

obrazení poháru mistrů světa 
v ledním hokeji, do něhož je 
vloženo logo Českého svazu 
ledního hokeje. Neuzavřený 
opis „ČESKÝ SVAZ LEDNÍ-
HO HOKEJE“ je součástí 
loga. Při spodním okraji 

dvousetkoruny jsou letopočty „1908–2008“. Nad 
letopočtem „1908“ jsou umístěny iniciály autora, 
akademického sochaře Zbyňka Fojtů, tvořené 
spojenými písmeny „FZ“. Ke každé minci se 
dodává katalogová karta bílé barvy, na níž je 
popis mince a její plastické vyobrazení. 

NOVÉ MINCE 

Společnost LEGENDOR spol. s r. o. Vás zve 24. září 2008 na seminář: 
 

BANKOVNÍ TAJEMSTVÍ, ETIKA V BANKOVNICTVÍ  
A OCHRANA OSOBNÍCH ÚDAJŮ 
lektor: JUDr. Ing. Otakar Schlossbereger, Ph.D.   
Na semináři se bude hovořit o morálce, etice, dobrých mravech, o etickém kodexu České 
bankovní asociace a o standardech chování mezi bankami a klienty. Vedle aktuálního stavu 
bankovního tajemství a povinnosti mlčenlivosti při bankovním podnikání bude probráno také 
zabezpečení ochrany osobních údajů, které pro banky vyplývá ze zákona č. 101/2000 Sb. 

Bližší informace na www.legendor.cz nebo na tel.: 224 247 268 
Mgr. Jitka Hauptvogelová, e-mail: hauptvogelova@legendor.cz 

http://bankovnictvi.ihned.cz
http://www.mojepoplatky.cz
http://www.legendor.cz
mailto:hauptvogelova@legendor.cz
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povinnostem. Hlava Lichtenštejnska, princ-
regent Alois, v oficiálním proslovu prohlásila, že 
knížectví bude v otázce výměny bankovních 
informací hledat "rozumná řešení" pro dosavadní 
zákazníky, podrobnosti však neuvedla.  
Průzkum: Hospodářství 
eurozóny se zhorší 
Hospodářství nejvyspělejších zemí světa se letos 
patrně ještě zhorší, nicméně Spojené státy by se 
už příští rok mohly dočkat dílčího oživení. Uká-
zal to průzkum, který mezi téměř 200 analytiky 
provedla agentura Reuters. S těžkostmi se vedle 
USA bude potýkat eurozóna, Japonsko i Británie. 
Průzkum se uskutečnil od 13. do 19. srpna, tj. asi 
rok po vypuknutí úvěrové krize, která ochromila 
fungování finančních trhů po celém světě. Nej-
větší revize výhledu hospodářství směrem dolů 
se v tomto průzkumu týká Japonska a eurozóny, 
kde je nyní ekonomika patrně v rané fázi prudké-
ho oslabení. Pro USA, kde už se růst ekonomiky 
snížil a už se začíná zvyšovat optimismus ohled-
ně dalšího vývoje, ekonomové předpovídají mírně 
vyšší než 50% pravděpodobnost vzniku recese.  
AWD útočí na post  
světové jedničky 
Carsten Maschmeyer, zakladatel AWD, která 
působí i v ČR, prodává společnosti Swiss Life 
svůj zbývající 10,46% podíl v AWD a také svůj 
podíl ve společnosti MLP (jeden z největších 
nezávislých finančních poradců v Evropě). Na 
oplátku získává podíl ve společnosti Swiss Life a 
stává se jedním z jejích největších privátních 
akcionářů. Cílem transakce je příprava AWD na 
další růst ve světě. Swiss Life se stává držitelem 
96,71% podílu v AWD a získává 26,75% podíl v 
MLP. Přímo od Maschmeyera koupí Swiss Life 
balíček akcií MLP v hodnotě 10,93 % a další 
balíček 15,82% podílu prostřednictvím Masch-
meyera od jedné banky. Swiss Life chce tímto 
strategickým podílem posílit svou pozici na poli 
nezávislého finančního poradenství v Německu a 
zintensivnit spolupráci s MLP. Svůj zbylý podíl 
10,46 % v AWD Holding AG prodá Maschmeyer 
společnosti Swiss Life do konce roku.  
Wachovia se dohodla  
na urovnání obvinění  
Americká banka Wachovia se dohodla na urov-
nání obvinění z podvodů s cennými papíry, v 
rámci kterého koupí zpět cenné papíry za 9 mld. 
USD. Podle obvinění banka poskytovala investo-
rům klamné informace, aby je přesvědčila k 
nákupu těchto papírů.  
Druhý podezřelý v SG  
Pařížská prokuratura předběžně obvinila druhého 
podezřelého v kauze Société Générale. Jde o 
Thomase Mougarda, který pracoval jako asistent 
obchodníka Jérôma Kerviela. Ten je podle banky 
zodpovědný za ztráty z obchodování ve výši asi 
4,8 mld. EUR. Mougard je podezřelý, že Kervie-
lovi pomohl zanést do počítačových systémů 
podvodná data. Nyní se bude rozhodovat, zda 
bude s podezřelým zahájeno soudní řízení, anebo 
bude zproštěn obžaloby.  
Vysoká inflace v USA  
Roční míra inflace vzrostla v červenci v USA na 
5,6 %, zejména kvůli růstu cen potravin a ener-
gií. Byla tak nejvýše za 17,5 roku.  
Akcionáři schválili 
spojení CME a NYMEX  
Akcionáři chicagské burzovní skupiny CME 
Group i členové a podílníci newyorského trhu 
NYMEX Holdings schválili transakci, v níž 

Pojištění poplatku za hospitalizaci zdarma 
UNIQA pojišťovna prodloužila úspěšnou akci z předchozích měsíců a rozhodla se zvýhodnit až 

do konce roku 2008 všechny nové zákazníky v oblasti životního pojištění. Každý privátní klient, který 
uzavře životní pojistku, dostane navíc pojištění poplatků za hospitalizaci na jeden rok zdarma. Tato na-
bídka se vztahuje na všechny druhy životního pojištění – investiční, kapitálové i rizikové. 

Životní pojištění Garant Invest láme rekordy 
V září se chystá již třetí tranše investičního životního pojištění Garant Invest společnosti ING. V 

předchozích dvou tranších (trvajících 16 týdnů) klienti ING investovali do tohoto životního pojištění 2,3 
mld. Kč. Průměrnou známou prodejnost na tranši překročil Garant Invest o 600 %. ING počítá s otevře-
ním třetí tranše na podzim. Od 1. září bude na šest týdnů spuštěna další tranše, ta skončí 24. října.  

Penzijním fondům klesl zisk na 1,46 mld. Kč  
Domácím penzijním fondům klesl v 1. pololetí 2008 zisk na 1,459 mld. Kč z 2,632 mld. Kč ve 

stejném období loni. Důvodem byl nepříznivý vývoj kapitálového trhu. Na konci června mělo penzijní 
připojištění 4,135 milionu osob, což bylo o 173 000 lidí více než v závěru roku 2007.   

Pojistné VIG ČR vzrostlo na 18,6 mld. Kč 
Vienna Insurance Group ČR (Kooperativa a Česká podnikatelská pojišťovna – VIG ČR) vykáza-

la za letošní 1. pololetí meziroční růst předepsaného pojistného o 1,24 mld. Kč. Podíl VIG ČR na čes-
kém trhu dosáhl za prvních šest měsíců téměř 27 %. 

Škody v povinném ručení vzrostly 
Domácí pojišťovny zaznamenaly v 1. pololetí roku poměrně výrazný meziroční nárůst škod v 

povinném ručení. Tento údaj je přitom jedním z faktorů ovlivňujících sazby povinného ručení. Pojišťov-
ny ceny na příští rok teprve počítají, změny nastanou spíše v rámci jednotlivých kategorií vozidel. Česká 
pojišťovna za první pololetí 2007 evidovala 116 227 dopravních nehod, letos to bylo ve srovnatelném 

POJIŠŤOVNY A PENZIJNÍ FONDY 

Patria Direct: vyšší výnosy, ale nižší zisk  
Přední online obchodník s akciemi Patria Direct zvýšil v pololetí meziročně výnosy z poplatků a 

provizí o 2,4 mil. Kč na 86,5 mil. Kč. Čistý zisk naopak klesl o více než 3 mil. Kč na 36,5 mil. Kč.   

Orco plánuje nové akcie za 1,21 mld. Kč 
Developerská společnost Orco Property Group může v příštích dvou letech získat vydáním no-

vých akcií až 50 mil. EUR. Firma podepsala s francouzskou bankou Société Générale program o navýše-
ní vlastního kapitálu. Účelem navýšení kapitálu má být zpevnění finanční pozice developera.  

Počet klientů Fio vyšší o 30 %  
Fio, burzovní společnost, největší online broker v ČR, získala v 1. pololetí téměř 3800 nových 

klientských smluv, to znamená nárůst přes 30 %. Objem zprostředkovaných obchodů činil 106,3 mld. Kč.  

Partners s obratem 390 mil. Kč 
Společnost Partners za 1. pololetí 2008 uzavřela 47,5 tisíce smluv a dosáhla 
obratu 390 mil. Kč. Investice formou hypoték prostřednictvím Partners překo-
naly hranici 3 mld. Kč. Téměř 300 mil. Kč investovali klienti Partners do podí-
lových fondů a další stamiliony do spořicích účtů. Předepsané běžně placené 
pojistné nově uzavřených pojistných smluv na životní, rizikové a úrazové po-

jištění činí 200 mil. Kč. Jde o výrazný nárůst, protože ve 2. pololetí 2007 činil obrat 192 mil. Kč.  

RM-Systém vyřadí devět málo obchodovaných akcií  
Mimoburzovní RM-Systém vyřadí do konce srpna z oficiálního trhu devět akcií, s nimiž inves-

toři zřídkakdy obchodují. O možnost podávat nákupní nebo prodejní pokyny k těmto emisím ale drobní 
investoři nepřijdou. Tuto možnost nabízí volný trh, kam budou akcie postupně převedeny. Přesun na 
volný trh postihne akcie firem Jihomoravská plynárenská, Lázně Teplice nad Bečvou, Lázně Teplice v 
Čechách, MJM Litovel, Poštovní tiskárna cenin, Pražská plynárenská, Setuza, Vodovody a kanalizace 
Pardubice a Vodovody a kanalizace Trutnov.   

Fincentrum uzavřelo o 70 % více hypoték než loni 
I přes významné ochlazení českého hypotečního trhu skupina Fincentrum k 30. červnu zvýšila 

objem uzavřených hypotečních úvěrů. Poradci zpracovali více než 1100 hypotečních úvěrů v objemu 
přesahujícím 2,1 mld. Kč, což představuje meziroční nárůst takřka 70 %. V počtu i objemu uzavřených 
hypoték tak Fincentrum meziročně zdvojnásobilo svůj tržní podíl. 

CS Cargo plánuje vstup na burzu  
Největší tuzemský silniční dopravce CS Cargo chystá uvedení svých akcií na burzu ve druhé 

polovině příštího roku. Akcie by se měly obchodovat na pražské burze, případně na dalších trzích, prav-
děpodobně v Polsku. Na setkání s novináři to uvedl mediální zástupce firmy Vladimír Bystrov. 

Burza vyřadí čtyři akcie, které se málo obchodují 
Pražská burza vyřadí z obchodování na oficiálním regulovaném trhu čtyři akcie, které nesplnily 

ve 2. čtvrtletí podmínku minimální průměrné výše objemu obchodů. Od 1. září trh opustí akcie společ-
ností Lázně Teplice v Čechách, Jihomoravská plynárenská, Pražská plynárenská a Setuza.   

KAPITÁLOVÝ TRH 

http://bankovnictvi.ihned.cz


BANKOVNICTVÍ - PDF SERVIS MĚSÍČNÍKU VYDAVATELSTVÍ ECONOMIA, www.http://bankovnictvi.ihned.cz  Elektronická příloha časopisu Bankovnictví. Vychází jednou týdně. 
Registrován pod ISSN 1214-9810. Kontakt na redakci: Bankovnictví, Economia, a. s., Dobrovského 25, 170 55 Praha 7, Jana Chuchvalcová, šéfredaktorka, tel.: 233 071 461, fax: 233 072 
014, mailto:jana.chuchvalcova@economia.cz , Renata Němcová, sekretariát, tel.: 233 071 471, fax: 233 072 015, mailto:renata.nemcova@economia.cz ,  Pavel Horský, manažer inzerce, 
tel.: 233 071 418, GSM: 605 232 389, mailto:pavel.horsky@economia.cz. Technická realizace: Michal Tuháček, vedoucí online oddělení divize odborného tisku, tel.: 233 073 159, 
mailto:michal.tuhacek@economia.cz , Marie Zemanová, redaktorka online oddělení DOT, tel.: 233 071 409, mailto:marie.zemanova@economia.cz . 
PŘIHLÁŠENÍ-ODHLÁŠENÍ PDF SERVISU: e-mail: mailto:pdf.bankovnictvi@economia.cz © Všechna práva vyhrazena. Bez předchozího písemného souhlasu vydavatelství Economia, a.s., 
je zakázána jakákoli další publikace, přetištění nebo distribuce (tištěnou i elektronickou formou) jakéhokoli materiálu nebo části materiálu zveřejněného v tomto PDF servisu. Společnost 
Economia, a. s., využívá agenturní zpravodajství ČTK, která si vyhrazuje veškerá práva. Publikování nebo šíření obsahu ze zdrojů ČTK je výslovně zakázáno bez předchozího písemného 
souhlasu ze strany ČTK. 

 30/2008                                                                                                               http://bankovnictvi.ihned.cz                                                                                                      strana 5 

CME koupí svého konkurenta za 8,2 mld. USD. 
CME, která je největším světovým trhem derivá-
tů, získá převzetím newyorské burzy energie a 
drahých kovů téměř výlučnou nadvládu nad 
opčním a termínovým obchodováním v USA. 
Chicagská společnost bude po převzetí kontrolo-
vat asi 98 % amerického obchodování s termíno-
vými a opčními kontrakty. Analytici předpoklá-
dají, že CME bude chtít expandovat v zahraničí.  
Inflace v Zimbabwe na 
novém světovém rekordu  
Inflace v africkém státě Zimbabwe zaznamenala 
další světový rekord. V červnu se podle údajů 
místního statistického úřadu vyšplhala na 11,27 
milionu procent z květnové úrovně 2,2 milionu 
procent. Znamená to, že ceny v zemi se za jediný 
měsíc zvýšily na více než stotisícinásobek.  
Pád velké banky v USA? 
Nejhorší fáze nynější globální finanční krize svět 
teprve čeká a v příštích několika měsících je 
možné očekávat pád jedné z velkých amerických 
bank, řekl bývalý hlavní ekonom Mezinárodního 
měnového fondu Kenneth Rogoff. "USA ještě 
nejsou za vodou. Myslím, že finanční krize je asi 
tak v půli cesty. Dokonce bych řekl, že to nejhorší 
teprve přijde," řekl Rogoff: "V příštích měsících 
už nebudou krachovat jen středně velké banky, 
ale zažijeme něco velkého, co se bude týkat ně-
které z velkých investičních nebo komerčních 
bank." Rogoff, který je nyní profesorem ekono-
mie na Harvardově univerzitě a v MMF působil 
v letech 2001–2004, předpovídá, že známky 
ukončování krize budou mít podobu zvýšené 
konsolidace a propojování ve finančním sektoru. 
Dokonce vyslovil názor, že možná ve své součas-
né podobě nebudou existovat ani Fannie Mae a 
Freddie Mac. Rogoff se domnívá, že celý finanč-
ní sektor se v minulých letech předimenzoval a 
nyní se musí zmenšit. Některé banky před těž-
kostmi nezachrání ani miliardové investice boha-
tých státních fondů z Asie a Blízkého východu. 

Pozvánka na Votickou 
cestu 2008 

 Sdružení organizátorů bankovních sportovních akcí 
(SOBSA) zve co nejsrdečněji všechny  
čtenáře BANKOVNICTVÍ i s rodinami  

na Českomoravskou vysočinu.  
V sobotu dne 11. října 2008 se usku-
teční již XXVI. ročník nejstarší spor-
tovní akce českého peněžnictví pod 
názvem Votická cesta s Raiffeisen-
bank.  Závod v orientačním běhu 

nebo chůzi je umístěn do nejbližšího 
okolí obce Zubří u Nového Města na 

Moravě. Tratě si může každý vybrat sám. Jsou připraveny 
pro úplné začátečníky a rodiny s dětmi i pro zkušenější 

sportovce. 
Uzávěrka přihlášek je v pondělí 22. září 2008.  
Bližší podmínky a přihlášku najdete na http://

www.sobsa.cz, informace podá také tajemník akce Ru-
dolf Vaigl, GSM 604 151 789 (nebo mail sobsa@volny.cz). 

POZVÁNKA 

LEASING A SPLÁTKOVÝ PRODEJ 
ČLFA: Zákon o povinném ručení je sporný 

Česká leasingová a finanční asociace navrhuje změnu rozporuplného ustanovení zákona o pojiš-
tění odpovědnosti za škodu způsobenou provozem vozidla. Z platné úpravy pojištění totiž vyplývá vážné 
nebezpečí pro vlastníky při škodě způsobené provozem nepojištěného vozidla. Hrozbu zákon představu-
je zejména pro ty vlastníky, kteří předali vozidlo k dlouhodobému užívání třetí osobě a přenesli na ni 
povinnost pojistit vozidlo (uzavřít povinné ručení). Aniž by se tento vlastník podílel na škodné události, 
tzn. na způsobení škody provozem nepojištěného vozidla, může na něm Česká kancelář pojistitelů vymá-
hat náhradu plnění z garančního fondu, kterou poskytla poškozenému subjektu. A to může mít bez ohle-
du na absenci zavinění pro vlastníka až likvidační důsledky. 

Trvalý růst obchodů ve společnosti Credium 
Pololetní výsledky společnosti Credium potvrzují její přední pozici mezi leasingovými společ-

nostmi v ČR. Objem obchodů v pořizovací ceně za leden až červen 2008 činí kumulativně 3,43 mld. Kč, 
což je oproti roku 2007 nárůst o 21%, tj.o 590 mil. Kč za sledované období. Od ledna do konce června 
2008 firma uzavřela 7590 smluv, což ve srovnání s rokem 2007 je nárůst o 48 %. Úspěchu firma dosáhla 
v 1. pololetí 2008, pokud jde o spotřebitelské úvěry a splátkový prodej. V pořizovací ceně dosáhla spo-
lečnost produkce ve výši 1,35 mld Kč. Oproti roku 2007 to představuje trojnásobek objemů obchodů. 

Obliba pojištění po ukončení smlouvy roste 
Společnost ČSOB Leasing, poskytla v období od ledna do července pojištění po ukončení lea-

singové nebo úvěrové smlouvy již dvěma tisícům zákazníků, což je meziročně téměř o 10 % více. Zá-
kazníci oceňují především úspory na pojistném, rychlost a jednoduchost vyřízení. ČSOB Leasing plánu-
je další rozvoj služeb poskytovaných zákazníkům po ukončení jejich smlouvy. 

Akce pro BMW pokračují s UniCredit Leasing 
Od  1.  srpna  BMW  Financial  Services a UniCredit Leasing prodloužily a zároveň  rozšířily 

nabídky pro BMW řady 3. Novinkou je akce pod názvem "0% BMW Credit", která je připravena pro 
různé doby financování. K prodloužení dochází u akce zvané "0%  BMW  Leasing",  která  je  určena  
fyzickým i právnickým osobám v podobě zkráceného splácení. 

Počet dotazů do SOLUS stoupl na 1,6 milionu 
Počet dotazů do úvěrového registru neplatících klientů sdružení SOLUS se v 1 pololetí zvýšil té-

měř o 23 % na 1,637 milionu. Registr ke konci června obsahoval 1,091 milionu záznamů o více než 678 
000 spotřebitelích, kteří mají nebo v uplynulých třech letech měli problémy se splácením svých závazků.  

období přes 134 000. Přibližně polovina těchto škod je hrazena z povinného ručení. "Každoročně ČP 
likviduje více než čtvrt milionu nehod, letos se z prvního pololetí dá usuzovat, že to při stejném tempu 
bude ještě víc," řekla mluvčí ČP Dagmar Koutská. Kooperativa za 1. pololetí roku zaregistrovala z po-
vinného ručení přes 36 000 škod, což je obdobně jako loni, a pojišťovna za své klienty zaplatila letos za 
pololetí stejně jako před rokem 1 mld. Kč. UNIQA vykázala v rámci povinného ručení čtvrtinový nárůst 
počtu škod. "Přestože uplynula půlka roku, registrujeme již zhruba 65 % celoročního loňského počtu 
škod z pojištění vozidel," uvedla mluvčí Eva Svobodová. Počet škod na zdraví roste úměrně zvyšujícímu 
se počtu pojistných smluv, značně ale roste výše uplatňovaných nároků.   

PF České pojišťovny klesl zisk na 409 mil. Kč 
Penzijnímu fondu České pojišťovny klesl v 1. pololetí zisk meziročně o 288 mil. Kč na 409 mil. 

Kč. Příčinou je nepříznivý vývoj na kapitálových trzích v první polovině letošního roku.   

Nejvíce klientů získaly i letos PF ČS a ČP 
Nejvíce nových účastníků penzijního připojištění získaly v 1. pololetí Penzijní fond České spoři-

telny (PF ČS) a Penzijní fond České pojišťovny (PF ČP). Vyplývá to z údajů Asociace penzijních fondů. 
Celkový zisk penzijním fondům ale klesl. PF ČS získal v 1. pololetí 62 000 nových účastníků, PF ČP 38 
000, ČSOB PF Progres 22 000, Aegon 18 000, ČSOB PF Stabilita 13 000, PF Komerční banky 13 000, 
ING PF 11 000, Generali PF 3000 a Allianz 2000. AXA PF naopak ztratil 9000 klientů. Nejvíce aktiv-
ních účastníků penzijního připojištění (1,117 milionu) měl na konci června PF České pojišťovny. Nejví-
ce peněz klientů spravoval PF ČP se 40,9 mld. Kč. Za ním byla AXA s 33,5 mld. Kč. Následovaly PF ČS 
s 27,4 mld. Kč, PF KB s 24,3 mld. Kč, ING PF s 20,2 mld. Kč a ČSOB PF Stabilita s 15,2 mld. Kč. 

Objem factoringových transakcí stále roste 
Objem factoringových transakcí v ČR v posledních letech roste dvouciferným tempem. Přesto 

penetrace trhu, vyjádřená poměrem celkové hodnoty postoupených pohledávek k HDP, dosáhla v ČR 
loni pouze 3,5 %, zatímco ve vyspělých západoevropských ekonomikách se běžně pohybuje okolo 10 %. 

FACTORING 
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